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On this twelfth day of October 1832, personally appeared in open court before us Nicholas Perkins, Jabez Owen [&] Wrigtal Stanley, Esq., of the court of Williamson county, now sitting, Guilford Dudley, a resident of the town of Franklin in the county of Williamson and state of Tennessee, aged about Seventy Seven years, who being first duly sworn according to law doth on his oath make the following declaration in order to obtain the benefit of the act of Congress passed June 7th 1832.  That he entered the service of the United States under the following named officers.  In the summer of 1775 North Carolina having raised some regiments of minute men, as forces of regular troops at that day, but enrolled without receiving any County Interments[?] the one was in Halifax, my own district, composed of Six large counties, commanded by Colo. Nicholas Song of Halifax, my own town company by Capt. Christopher Dudley, Lieut John Goddie[?] and ensign XXX; and then in Novr. or in December of that year, a detachment of that regiment (reg 250) was called into actual service to march to the Great[?] Bridge near Norfolk in Virginia to assist some Virginians posted, as it appeared, in opposition to Capt. Fordice of the British [illegible], posted at its town and under cover of a fort, which Ld. Dunmore, the last regal governor of Virginia, had caused to be erected there, when, after the defeat of Fordyce; who was killed on the bridge or cause way, they entered Norfolk, and was there at the time the town was burnt.
In the month of February following (1776) the whole of that regiment being called into actual service again, to suppress a formidable insurrection of the loyalists (tories) in the south and west, assembled at Cross creek, on Cape Fear river, I also marchd with said regiment, and after the defeat of the said loyalists at Moore’s creek bridge near Wilmington (sixteen miles) by Colonels Caswell & Lyllington[?]; detachments from this regiment were sent up the country in pursuit of the fugitives, when, Brigadier General McDonald, their commanding officer, and many others of destination, were made prisoners and conducted to Halifax, where they were, for a while shut up in the common prison, with a strong guard around it, and then the minute men were, for the present, dismissed.
This tour, performed in the months of February & March 1776, consumed about forty days, as well as I can now recall it.  The details of my other military services, during the revolution will be seen in my answers to the interrogatories propounded by the court aforesaid, which follow here.

Answer to the ))

1st interrog ))  I was born on Rappahannock River, in Carolina county, Virginia, the 17th of April 1756.

Answer 2d.  I have the record of my age in my possession now; first kept by my father in his family Bible for many years, & from there transcribed into my own family Bible, by myself, where it remains legible and plain to this day. I have always known the place of my birth and my age also, ever since I was six or eight year old.
Answer 3rd  I was living in Halifax town, in North Carolina, to which place my father emigrated from Carolina county, Virginia, in the month of November 1763, and in which place continued to live until January 1785.  Thence moved to Fayetteville in No. Ca., where I lived ten years, and then returned to Roanoke again, where I lived only one year, and in January 1796, removed with my family to Prince Edward County, Virga. Where I remained eight years, and returned a second time to Roanoke, where I lived until April 1807; and then finally emigrated, with my large family, to Williamson County in West Tennessee, where I have remained ever since – a period of about twenty-five years, and am well known throughout the county, in the town of Franklin (where I now reside), in Nashville, and elsewhere in the state. 
Answer 4th  I was called into actual service as a minute man in February 1776 and marched against the insurgents who had assembled at Cross Creek in great force, having belonged to a regiment of this description of troops from July 1775, commanded by Colo. Nicholas Song of Halifax, as already related in the 1st page of this declaration.  I was neither drafted, nor was I a substitute, but a volunteer of said regiment, and performed all the duties of a private soldier from the repeated calls of my Captain,
Answer ))

to 4th ))

interrog- ))

atory ))

Continu- ))

ed )) and the Colonel commanded, for nine months; until the minute regiments were dissolved, about the month of May 1776, after the provincial Congress which sat at Halifax that spring, had completed the quest[?] of North Carolina troops (Nine regiments of foot and three of light horse,) In this, performed by minute men, there were no regular officers of the line with us, although North Carolina had raised two regiments the summer before.  The next actual service I engaged in was in June 1780, after the fall of Charleston, in a company of volunteers, raised in Halifax, (mostly by myself) commanded by Lt. Colonel Samuel Lockhart, lately an officer of the continental line of No. Ca., then at home; acting as Captain – Lt. John Goddie and ensign Dolphin Davis, having with us Capt. James Bradley another continental officer, serving as a private soldier.  Under the direction of Capt. Lockhart, the company marched into South Carolina, after taking a most circuitous route for want of proper information; crossing the Yadkin first, above the narrows (a great natural curiosity) and then falling down that river to Coultson on Peedee and Rocky river, and thence to Anson old court house, where the British had a small garrison but which was withdrawn before our arrival.  Finding himself too far ahead of all other troops about to enter South Carolina, and out of reach of support from any quarter, Capt. Lockhart’s situation became very perilous; he therefore determined to recross Peedee at Mask’s or Haley’s ferry, and fall down that river, on the eastern side, to Cheraw Hill; where he hoped to overtake Majr.
Ansr. ))

to inter. ))
4 ))

continued )) General Caswell’s division of militia, just then penetrating into South Carolina in that direction, but who had crossed the river one day before us.  In the mean time Ld. Rawdon had broken up the post at Cheraw, commanded by Majr. McArthur, an experienced British officer with 350 prime troops, and called them to him, as well as the small garrison at Anson Court house; concentrating his whole field force at Big Lynch’s creek, about 42 miles above Cheraw Hill, on the Camden road.  Capt. Lockhart, with his volunteers in prime order & high spirits, by forced marches in the sultry weather of the last of July, over bald sand hills and pine plains, overtook Caswell’s division of No. Ca. militia, between Brown’s and Big Lynch’s creeks who, were immediately sent forward to overtake (without halting) Caswell’s light infantry, a few miles in front; then under the direction of Majr. John Armstrong, another continental officer of the No. Ca. line, and whom we found posted at the fork of Cheraw and Rocky river roads; and remaining under his command three or four days, until Genl. Gates, who march by the latter road, formed a junction; at this point, with Caswell’s division of militia; when the command of all the light troops was given to Lt. Colo. Paterfield, a regular officer of the Virginia line, having under him Capt. Thomas Drew with a company of regular troops of the same line.
Ansr to ))

Inter. 5 ))  Colo. Henry Dixon, of Caswell county, whom I well know, and who was also at home without employment, likewise a regular officer of the No. Ca. line, had the command of a regiment of Caswell’s militia, and who by skill in military discipline and tacticks, had trained his troops to stand and do their duty in battle, with great firmness and order.  Colo. John Pugh Williams, Colo. Benjamin Williams and Colo. Thos. Blounts[?] 

Answer to ))

interrogatory ))

5. continued ))  also continental officers, but of lower grades, likewise took commands in the militia of No. Ca. (the latter acting as adjutant general) and were of the suite of Gen Caswell.  These were all the continental officers, then serving with us, that I can now recollect: that it would be an endless business to innumerate all the names of the officers of distinction among the militia with whom I was acquainted, except I should mention the names of Brigadier Genls. Rutherford & Gregory of No. Ca. both of whom were wounded in the battle and the former taken prisoner.  Nor will attempt to mention the names of the continental officers of the Maryland and Delaware lines with whom I served, except Colo. Otto Holland Williams of the Maryland line, adjutant general of Gates’ army, and a most valuable officer; whom I happened to meet at Genl. Caswell’s quarters at Clarmont (Rugeley’s Mill) when sent there from the advanced corps, upon business, the day preceding the fatal disasters of the morning of the 16th August 1780; at which very time the detachment of Maryland troops under Colo. Woolford was turning out to march over the Waterree river to join Genl Sumpter, who was then ready to strike the British convoy coming from Ninety-Six to Camden, and who did actually capture the same with the escort, the next morning (the 16th) near the latter place, with the assistance of the Maryland troops just mentioned.  I was in the night action of the 15th of August 1780, on the plains above Camden and fought near the person of Colo. Porterfield, who was mortally wounded, and carried him off to a place of safety for the present, and, remaining by his side the rest of the night, and after promising further proper assistance to

Ansr. to ))

interrog- ))

5. Continu- ))

ed ))  carry him off further (for I was unable to do it by myself;) just at the dawn of day left him with Capt. Thomas Drew, Lt. Vaughn, these surgeons Voight[?] or Tim[?] privates, whom I caused to be searched for that night; and, forming a litter, and placing the Colonel upon it, was in the act of moving away with him to a place greater safety from the enemy, when the rattling of our cannon, about a mile to the east of where I had lain with him that night, announced the commencement of the battle, to which I hastened with all the speed in my power upon my starved, broken down horse, (for I was a light dragoon); leaving Colo. Porterfield and the party steering north to some place where we hoped he would be safe until the battle should be over; not dreaming of a defeat.  Here I encountered the difficulties and dangers of that disastrous morning, and remained on the ground rendering my unavailing aid, sometimes nearly surrounded by the enemy, and then chased by his cavalry, until our army was entirely defeated; and yet I escaped with all my arms and equipage.  The result is but too well known.  Then falling back with the relicks of our army, first to Charlotte (No. C.) then to Salisbury and Hillsborough, where I remained ten days, and then finally home.

I have no written discharge to produce from my services heretofore; the proper officers verbally discharging their men when they returned home, and it is well known that every body, after this disastrous battle was over, or during the conflict, discharged himself.  I served three months however, during this unprosperous campaign.

Answer to ))
interrogatory ))

5 contin- ))

ued -- )) Remaining at home, after this expedition, in the prosecution of my private business, until February 1781, and during the arduous and skillful retreat of General Greene across the state of No. Ca. into Virginia, when I entered into the service of my country again and joined a volunteer corps of 250 mounted infantry & cavalry, raised also in the town and county of Halifax, and placed under the direction of Majr. James Read, and continental officer, by the legislature then in session in that town, which corps was forthwith marched to join General Greene wherever he might be found; Ld. Cornwallis, with the British army, then lying in Hillsboro.  This corps (after joining General Greene, whom we found posted above Reedy fork of Haw river, and a few miles below Guilford court house, Ld. Cornwallis lying upon little allowance, about twelve miles South east) serving day and night with the American army, most frequently on detachment, until about seven days after the battle of Guilford, that is, on the 22nd of March; General Greene then having his head quarters at Troublesome (Speckwells[?]) Ironworks, twelve miles from the court house; when the corps was reorganised, and instead of horse, became foot; at which time I was called from the ranks and appointed Major of the [illegible] Battalion of No. Carolina militia, (all field officers having at that place, retired from the service with consent, and a new set, thro the management of Genl. Greene, was commissioned by Governor Nash, then in Camp, mostly taken from the Halifax volunteers, and put in their place, in such regiments as could be collected
Answer to ))

interrog- ))

tory 5 ))
continued ))  there) and was in the pursuit of Cornwallis down to Ramsey’s Mills on Deep River, a distance perhaps from the Iron works, of between 90 & 100 miles.

General Greene having, at Ramsey’s Mills, discharged all the Virginia and No. Carolina militia, except one regiment of the latter, commanded by Colo. James Read, who had before commanded the corps of Halifax volunteers, I was promoted to the rank of (senior) Lt. Colonel of one of the battalions of that regiment, about the last of March 1786; and General Greene, after mature deliberation, having determined to carry the war back into South Carolina, I marched also into that state, crossing Deep river at Searcey’s ford about 30 miles from Ramsey’s, thence to Coultson’s on big Peedee, where the river is about 500 yards wide, which we forded, Horse, foot and artillery; and crossing a very narrow point of land, immediately forded Rock river (of Peedee) also about 150 yards wide, a rapid stream, with an appropriate name; and thence on to Camden, crossing big and little Lynch’s creeks at the points where Colo. Porterfield crossed[?] them the year before, when conducting General Gates’ advanced troops to the same scene of action.  I should not have been so minute in describing our route, but it seems to be required, in order to show my knowledge of the marches of our armies where I served, and the geography of the country’s through which we passed; & I am perfectly willing to be interrogated not only on all such points, but on every other, whither[?] my knowledge, that may tend to give satisfaction at the war department.
In the morning of the 19th of April 1781, General Green arrived before Camden, and sat down upon the beautiful eminence of Sag[?]-

Ans to ))

interrog- ))

atory - ))
5 Con- ))

tinued )) town, which overlooked the enemy’s works, three quarters of mile North of Camden, with his little army in excellent spirits, the great Waxhaw road passing over its eastern point; Sagtown then in flames and the houses crumbling down, the enemy having, upon our approach, withdrawn their pickets, &c, and applyed the torch to that small appendage to the village of Camden.  Here we lay three days in full view of the town, our militia riflemen often ventured down near the enemy’s wards to skirmish with the Yagers and other marksmen, who, under cover of a few trunks of pine trees, left here and there, and from behind their backs, began a desultory game that provoked our men to retalliate.
Camden stands on a peninsula formed by Pinetree creek on the east, and the Waterree on the west; the forts stretching across an open, lovely plain, divested of its timber on the north side, and about three quarters of a mile in extent every way; the forts bearing no particular names, but numbered from Pinetree creek in the east, 1.2.3.4.5.6, to the Wateree in the west, under the protection of the last of which, stood the british hospital, on the bank of the river – the ferry one mile below the town, and then, covered by a fort also.
In the afternoon of the 20th, the day after Genl. Green sat down on the eminence of Sagtown, a most unpleasant and disgusting circumstance occurred, which seemed for a moment to disturb even the equanimity of the General himself.  Lt. Colo. Webb’s battalion of militia, which, with my own, constituted the command of Colo. Read, insisted on their discharge,

Answer to ))

Interroga - ))

tory 5. ))

continued ))  alledging that their term of service had expired, this was at first refused, and the allegation denied, when they evinced a spirit of meeting encouraged & hightoned  by Cap. R_____ of that battalion, who was their chief spokesman. Persuasion, and even entreaty was used by the field officers of the regiment – pointing to the enemy’s works staring us in the face, at a short distance, and telling them not to desert their General, but have patience and wait only a few days longer, when their services might be all important to him in the plain before us, but all this only made them more eager and determined upon being discharged; and finding our entreaties unavailing, one of us went to the General and gave him the unpleasing information, when he with great condescension mounted his horse, and, accompanied by Col. O H Williamson, rode into our camp on the aforesaid eminence, at a short distance from the regular troops, and used all of his persuasion and eloquence to detain them but a few days longer, when, as before observe to them, they might be of important service to him.  The General was seconded by Colo. Williams, who in the most persuasive manner reasoned with them, and urged their delay, but all to no purpose; Capt. R_____ and the others became more clamorous; and General Green, mortified and disgusted, directed Colo. Williams to write their discharge; which done they were instantly off and Lt. Colo. Webb had the mortification to attend them back into No. Carolina.
Thus was General Green in a moment, and that one of danger and defiantly[?] too, deprived of 250 of his efficient force – men, who though but militia he had considerable hopes from their services, since the change of
Answer to ))

interroga - ))

tory 5. - ))

continued ))  field officers which took place at the Iron Works, and their subsequent training.  My battalion, with Colo. Read still of its head, were now the only militia in the southern army, and they were soon to experience the reality of uncommon active service and hard fighting.

The General having determined, for reasons too long to detail here, to shift his position from Sag-town, on the North, to the lower side of Sand hill creek on the east, four miles four miles [sic] from Camden, on the Charleston road; and finding his baggage & artillery would be only an encumbrance to him when crossing the deep and muddy swamps he had to wade through, resolved to send them away to Upton’s mill in Big Lynch’s creek 27 miles from Camden, and near the Cheraw road, escorted by my battalion, having with us all the quarter masters and commissaries, together with our herds of lean cattle and swine – all the provisions the southern army had to subsist upon.  This movement took place on the 22nd of April.  Here (at Upton’s mill) we remained until about 1 or 2 ‘O Clock P. M. the 24th, when, unexpectedly, an express arrived from Genl. Green, ordering the whole: troops, baggage, & artillery &c, to return with all haste to our former position near Sag-town.  In half an hour all was in motion again, marching all that day, and until 3 or 4 ‘O Clock the next morning, without halting, sat down about 5 or 600 yards in the rear of Genl. Green’s continental troops, then returned from Sand hill creek, and posted in one line, upon the lofty summit of Hobkick’s or Hobkirk’s hill, in the rear of Sag-town; having
Answer to ))

interroga ))

tory 5 ))

Continu- ))

ed. - ))  the great Waxhaw road running directly over it – a favourable position from with a handsome rivulet running by its Northern base.  On the morning of the 25th of April 1781, after breakfast, my battalion with artillery in part, Colo. Harrison of Virginia at its head, slowly moved on to take out post on the line, wherever ordered.  Ld. Rawdon finding himself more streightened[?] for provisions; despairing of the safe return of Colo. Watson to the garrison, and for other cogent reasons, had determined upon giving Genl. Green battle that morning, and accordingly made his sally about 9 ‘O Clock.  We were just ascending the hill with the militia and artillery when the firing commenced by our sentries and pickets, which brought on the fierce and sanguinary battle of Hobkick’s hill; when, about halfway up, we were met by Colo. O. H. Williams, A. G., from whom we received this very brief order, “March to the right and support Colo. Campbell,” for there was no time to say more.  This movement was made with great celerity, obliquely up the hill with trailed arms and open files, the deep sand sliding from under our feet at every step, but before we had reached a third of the way to our destined post, the artillery which had so opportunely arrived and taken its station in the sand, between the two wings of our enemy, commenced a spirited and well-directed fire, with committed staff[?] upon the British column as it advanced; and in a moment, notwithstanding some disorder and confusion that had happened at first, there was a universal blaze of musketry from left to right throughout our whole line, for an hour; every officer exerting all the bravery and energy of his soul, the General himself, with his cool

Answer to ))

interroga- ))

tory 5, ))

continued )) intrepidity risking his invaluable person in the thickest of the battle; yet, at last, a retreat became necessary, which was effected with very little loss after we fell back to the foot of the hill; although the enemy pursued our right wing for a mile through the woods, keeping up their fire upon us; whilst our flying troops, in this quarter, were repeatedly rallied by the activity of the officers – faced about, and would pour in volley after volley, as the enemy rushed upon us, until we finally gave up the contest.  The left wing of our army fell back to Saunders creek 31/2 or 4 miles from Camden, whilst the right, not knowing precisely our fate, but judging merely from the awful silence that had prevailed there for an hour; nor the fate of Genl. Green, personally, whom we know had greatly exposed himself during the conflict, especially on the left; nor yet what had become of the artillery and baggage; shaped our course through the woods over bog and morass, at a respectful distance from the road, until we first crossed Saunder’s creek, then Sutton’s, and lastly Gates’ battle ground on the plains above Sutton’s; when it was agreed to oblique to the right, and we soon entered the great[?] road, nearly 7 miles above Camden, where we most fortunately met General Green, who, as well as the left wing, which had halted at Saunder’s creek below, were equally uncertain what had become of us.  With the General at our head, the right wing of our army then fell down and reunited with the left, at Saunder’s creek, about three or 4 O’Clock in the afternoon; whilst Rawdon was burrying the
Answer to ))

interroga ))

tory 5. ))

continued )) the dead on both sides, on Hobkick’s hill, and affording what relief he could to the wounded, in the absence of four of his surgeons, brought off by Colo. Washington from the enemy’s rear, during the engagement.  Thus this battle terminated unfavourably to the American army, though without affording the least advantage to Ld. Rawdon and the British garrison.  Lt. Colo. Koschiusko[sic], chief engineer to the Southern army, and Majr. Pearce aid-de-camp to Genl. Green, were both separated from the General in the course of this action; probably sent with orders to Haws & Campbell on the right, about the time that wing gave way, and continued with us during the remainder of the time we were disputing the ground with the enemy in our ultimate retreat, and until we joined the rest of the army at Saunder’s creek.  On the 26th (the day after the battle) Colo. Read of the militia (who was a continental Major) was sent back into North Carolina to attend to some matters there, when I became commandant of the remaining militia, and continued so, until the expiration of our tour, as may be seen by my discharge from the Southern Army.  On the 26th also, General Green fell back from Saunder’s creek, and by a rapid march passed by Rugeley’s mill and took post that night about 1 ½ miles higher up the Waxhaw road, 13 miles above Camden.  Here, on the 27th; General Green directed a court martial to convene near head quarters for the trial of 20 or 25 deserters whom we had taken in battle on Hobkirks hill on the 25th.  They were all equally guilty as to matter of fact, but some of them were more notorious than the rest.  The General therefore, was pleased to order the execution of five of them only; the rest were pardoned and returned to
Answer to ))

interroga- ))

tory, 5, ))

Continued ))  their duty in their respective companies in the Maryland line.  This, and some other transaction which took place in our camp above Rugeley’s being finished, and Genl. Sumpter not yet joining as was expected when we first sat down before Camden on the 19th; Genl. Green became restless for want of employment, and from his too remote position from the garrison in Camden.  He therefore determined to change his position once more, from the eastern to the western side of the Wateree; and accordingly from the 28th, broke up from that camp, and passing down by Rugeley’s a mile or two, filed off for the Camden road to the right, & soon reached the Wateree, at a very rocky ford, about nine miles above that town; four or five hundred yards wide; which we forded, Horse, foot & artillery, as we had done before at Coultson’s, on big Peedee; and, keeping out from the river a mile or two until we entered the main road leading down from Rocky Mount, &c to the ferry below Camden, pitched our tents opposite to that village, in an open plain covered with the pine, about two miles from us, and the river interposed.  This movement was made for the double purpose of more effectively cutting off the supplies coming down on that side, or from Ninety-six, if that should be attempted, as well as to intercept Colo. Watson on his return to the garrison, should he evade Marion & Lee on Santee, and, then crossing Congaree, at fort Motte, or else where, force his way to Camden on the upper road, on the west side of the Wateree.  Watson however, at last evaded Marion & Lee and made good his passage to Camden on the eastern side of the Waterree, altogether unexpectedly.  It was not long however, before Genl.
Answer to ))

interrog - ))

atory 5. ))

Continued ))  Green of intelligence of his circumstance, and therefore was upon the look out for a visit from Ld. Rawdon, with his increased force, which we were not exactly on in a situation[?] to resist with our mortified troops, whose spirits were yet rather depressed by their late repulse before Camden.  General Green, knowing his adversary would strike at him, as soon as Watson reached Camden, hastily broke up from this camp, about an hour by soon in the evening of the 6th or 7th of May; and, falling back, by a rapid march gained the heights Sawney’s creek, the strongest position I ever saw any where in South Carolina, or, perhaps, any where else; and sat down on its summit; [illegible] hill, faced with rock, having a difficult pass of steep ascent to climb up; his artillery posted in the road on the eminence, where the gap was somewhat lower than the hill on either side.  In the morning of the 7th or 8th, before day, Rawdon put his army in position, and crossing the ferry below town, was, at the dawn of day, in General Green’s deserted camp, greatly disappointed by not finding his intended victim there; but, still determined upon his destruction, followed him up to the mower side of Sawney’s creek, covered with lofty timber of pine and oak; and where his advanced troops met our strong picketts, and Colo. Washington’s Cavalry (always their terrour) judiciously posted.  Instantly a handsome firing took place Ld. Rawdon paused, examined with caution the ground his adversary occupied; Washington keeping himself raised up on his stirrups evaluating[?] the exact moment when to strike with the sabre; his quondam friend Major Coffin with the British cavalry in view.  In the mean time, on the upper side of the creek, all was in motion, General Green in person, and the adjutant general, forming our troops on the heights in battle array; my battalion ordered down the hill to cross a narrow, lengthy field in the bottom, not in cultivation that spring, and to post my
Answer to ))

interroga- ))

tory 5. ))

continued ))  self in and around sundry deserted houses near the ford of Sawney’s creek, under the supposition that the enemy would force a passage; and there to maintain my post as long as I could.  This order I received from the general himself, on the brow of the hill, but scarcely had I reached the houses before I was recalled.  At this moment the General had received information of another crossing place about two miles lower down the creek, quite convenient for the enemy’s purpose of getting at him, and attacking him in the rear of his present position on the lofty summit of the hill.  This intelligence instantly changed the mind of the general and produced the determination to retrograde again, and once more fell back 3 or 4 miles to a large creek of still, deep water (Colonel’s, I believe it was called) having over it a formed bridge covered with plank.*  

[Following section written along side of page, marked with asterisk]
*Ld Rawdon not liking to risk an attacked upon his [illegible] on his strong position on the heights, thought it best to return into Camden, at the instant Green was retrograding and propose for its evacuation.
[Page 24, continued]

On the upper side of this bridge I posted my battalion, having in charge the baggage of the army, our herds of cattle, swine, &c whilst the general with his suite halted about a mile below, and took up his head quarters in a comfortable dwelling house on the margin of the road.  Here (at the bridge) I remained until the evening of the 10th, when the General rode up to visit my quarters, and did me the honor to invite me to breakfast the next morning at head quarters; an occurrence, or to dine with him, in rotation with other officers, not infrequently happened.  This invitation it may be easily imagined I readily accepted, and accordingly on the morn of the 11th, at the proper hour, waited on him, when the General, who seemed to have been expecting me, came to the front door of his apartment, & saw me close at hand and ready to dismount at the gate in the upper corner of the yard.  At the first glance I thought I perceived in
Answer to ))

interroga ))

tory 5 ))

continued ))  in the General’s countenance an expression of something of a pleasing and interesting nature; and so there was.  With his accustomed politeness he steped out of the door; his fine manly face wearing the smile of complacency and benevolence so natural to him, and met me at the yard gate, where, hardly taking time to present his hand, his invariable practice whenever an officer visited him, with apparent eagerness asked me if “I had heard the news”.  Struck by the manner of his asking the question, I hastily replied “No sir, what news”.  “Rawdon evacuated Camden yesterday afternoon,” (and, added in a facetious way) “has left Capt Jack Smith*
[Following section written at bottom of page, marked with asterisk]

*Capt. Jack Smith had been made a prisoner on the 25th[?] April, on Hobkirks hill, and carried into Camden last night, & threatened with death under the line of retaliation, for the alledged murder of Lt. Col. Stewart of the british guards at the battle of Guilford (utterly false) but Green interposed by [illegible] & prevented
[Page 25, continued]

commandant of the place, in the care of his sick and wounded , as well as ours, and pushed towards Nelson’s ferry on the Santee”.  This pleasing intelligence the General had just received himself, no patrols of our cavalry having been on that side of the river for several days, not down about the ferry the evening before nor that morning; where they must have seen the conflagration of horses, &c, which Ld. Rawdon in his clemency thought proper to destroy by fire.  Things being in the situation in our Camp at Colonel’s creek, before described and Rawdon returning to Santee with great celerity, as if afraid of being overtaken by General Green; the latter ordered his army to be put in motion and directing me, while at head quarters, to bring down my battalion and the baggage, we broke up from that place and continued our march down the river a couple of miles below the ferry, on the west side of Wateree and halted on the upper road leading from Camden to Friday’s ferry on Congaree; where I was, with my battalion, “discharged from the Southern Army, by order of Major Genl. Green”, as may be seen by my written discharge, signed by O. H. Williams Adjutant General, now on file with other papers of mine, and left in the hands of the chairmen of the committee on pensions in the Senate of the U. States.
Answer to ))

interroga- ))

tory 5, ))

continued ))  There were many and uncommon incidents that occured in this battle of Hobkicks, or Hobkirks hill; such as I never heard of before, and which I witnessed myself, and was a sharer in them, wholly dissimilar however, to anything that happened in Gates’ defeat, a few miles further off, on the piney plains above Sutton’s creek, and which I must forbear to details here, because this declaration is already swelled to too great a length, perhaps, for those whose official business it may become to read it.  I therefore forbear at this point, but I must go on some point further with my declaratory narrative.
In the course of this campaign, from the time of the battle of Guilford, on the 15th of March 1781, I became acquainted with the following continental officers of the Maryland, Virginia & Delaware lines, and who were in the battle of Hobkirk’s hill.  viz.
Colo. Otto Holland Williams of the 2nd Maryland, A. G. and senior Colonel in that line.  Lt. Colo. Ford, who was mortally wounded, and Majr. Hardimon.

Colo. Gumby[?] of the 1st Maryland regiment; Lt. Colo. Jno. E. Howard; Capt. Jack Smith (familiarly so called in the southern army) Capt. Edward Oldham, and Captain Beatty, the latter of whom was killed dead; much lamented by the army.
Lt. Colo. Campbell of the 1st Virginia regiment, very slightly wounded, and who was afterwards killed in the battle of Eutaw Springs.

Lt. Colo. Hows of the 2nd regiment – no Majrs. in that line, nor are the Captains recollected.

Lt. Colo. William Washington of the cavalry, and sundry Captains but no officer of an intermediate grade.  Capt. Parsons of the neigh-
Answer to ))

interroga ))

tory 5 ))

continued ))  bourhood of Petersburg senior Captians; The two Captains Barrett, one of them dangerously wounded in the battle of Guilford and left there.  Capt. Green[?] of Richmond, or its vicinity, &c  Lt. Smith of the [illegible] dragoons, armed with muskets & bayonets , but had no horses; waiting for some to come up from Virginia.  With Lt. Colo. Washington and most of his officers I had been intimately acquainted from the latter end of May 1780, after the surrender of Charleston, and the affairs of Marks corner & Linus[?] ferry on Santee; when he repaired to Halifax with his wounded men and exhausted horses, to recruit and be healed; and where was a plentiful magazine[?] of bacon, corn, &c upon which they bountifully subsisted until late in October following, before they took the field again.
Capt. Kirkwood of the remnant of the Delaware line; a brave and experienced officer, who had fought in every considerable battle from Gates’ defeat to that time, with great and unsullied reputation.
Majors Pendleton & Pearce, aids-de-camp to General Green.  These officers, (I mean the whole of them,) I was personally acquainted with, most of them, intimately so.

Colo. Charles Harrison of the Virginia artillery, having two long brass six pounders, all we had after the battle of Guilford.
Lt. Colo. Koschiusko[sic], chief engineer of the southern army, afterwards the celebrated, but unfortunate Polish general; and about my own age.

I will now go on with the narrative of my further military services.

Having left the southern army beyond Camden on the road leading from the ferry there to Friday’s ferry on the Congaree, and returning through that town with my battalion marched them back into North Carolina on the road General Green marched them out; when I discharged them at the request of my officers, that they might take the nearest routes to their respective homes
Answer to ))
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ry, 5, ))

continued )) determined myself to take the road leading from Peedee to Searcey’s ford on Deep river (where we crossed before) and thence to Chatham Court house, being my nearest route home, but when I got upon little river of Peedee I found the country in my front all the way to Haw river and Chatham court house; on my right down along Drawing creek & the raft swamp to Wilmington; on my left to Huwarree[?] creek and the Yadkin river, in a state of insurrection, and parties of armed tories spreading themselves in every direction before me, and on either flank.  I never the less determined to push on with my baggage wagon and its valuable contents to Chatham Ct. house, not only as my best route home, but as my nearest point of safety – with only one companion in arms, a youth of 19 year old, and a cadet in Washington’s regiment of Cavalry.  But before I got to Searcey’s ford I found we were hemed in on every side; yet I was still determined to go on, and cut my way through , if possible; for there was no alternative; and retreat, in any direction, was equally hazardous, for want of correct intelligence from some person upon whom I could rely; for they were all tories and in arms.  Crossing the ford, and leaving the waggon to come on with all expedition, I went forward with my young friend, both of us well armed with Sabres & holster pistols, I soon fell in with the infamously celebrated Colo. David Fanning, a loyalist (tory) then, and long before in the british service, and his party, lately recruited, well armed, and mounted upon the best horses the country afforded; with whom I had two reincounters in the space of little more than an hour; in the last of which I was forced to give up my baggage wagon with many valuable effects, both publick[sic] and private,
Answer to ))

to interrog- ))

atory 5, ))

continued. ))  and retreated up the country to Randolph old court house, in a direction quite contrary to that I wished to go – and chased for about six miles by the party, when they had to decline the pursuit, owing to the fleetness of our horses.  Finding[?] myself at the court house, upon the old trading road leading from Hillsboro to Salisbury, I turned it to the east & reached Bell’s mill on Deep river, 3 miles below where I lodged in secret that night; being surrounded, at the time, by tories in arms, on every side; having traveled 60 miles that day, 20 of which was with my baggage wagon.  Rising at day break the next morning, instead of keeping the direct road down to Hillsboro, about 55 miles, I had to turn to my left, among three roads that centered at Bell’s mill, and directing my course in a North direction entered the new Garden settlement of quakers; in about 16 or 18 miles, considerably above Guilford court house, and last reached this latter place, where I deemed myself safe from further pursuit and molestation and where I halted to see my acquaintance Captain Barrett, who was left there in March, so dangerously wounded, and whom I found in a convalesant state, and from thence down to Hillsborough, about 50 or 55 miles, having been turned out of my proper course by Fanning & other royalists, about an hundred miles.  Here (at Hillsborough) I was met by Brigadier Genl. Butler of that district, and solicited to take the command, as Colonel, of a regiment of volunteer mounted infantry and cavalry that he was then raising , which office I accepted on the 22nd of May 1781, and in a few days thereafter took the field in the prosecution[?] of my duty against the infamously celebrated Colo. David Fanning already mentioned, who had free ingress and egress into the british garrison at Wilmington with his plunder & prisoners at all times.  Having, after various marches and counter marches, obtained the object for which this regiment was sent into the field, to wit, either to defeat
Answer to ))
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continued ))  Fanning or compell him to disband his forces and quit the country; the latter alternative was his choice when he could no longer avoid coming to action, and retired to Wilmington with such of his followers as chose to adhere to his fortunes; whereby peace and safety, for a time at least, was restored to that part of the country, and the legislature, which had convened early in June at Wake court house (now the city of Raleigh) protected from certain captivity or dispersion, when I received a letter of thanks and discharge from Genl Butler and returned home, after an absence of five months in the unintermitted & active service of my country.  But here, I was not permitted to remain at rest, being engaged in reconnoitering (Tralton[?] & Simpere[?]) when making the excursions into parts of Virginia contiguous to North Carolina, from James River; and whose alarms spread over the country.
When the french fleet and army, under the command of Comt Degrass and Marquis St. Simon, arrived in Virginia & blocked up the Chesapeake, about the last of August 1781, the news of which event reached Halifax on the 2nd day of September, where the Governor and his smite[?] then were on publick business – when the opinion of the executive, as well as the general expectation was, that, Ld. Cornwallis, of whose head quarters and movements we then knew nothing, would endeavour to save himself and his army by retreating through North Carolina to Wilmington, or to Charleston; I was applied to by the Governor and requested to take the command of a party of observation, consisting of light dragoons belonging to the new state legion, some recruits of which were assembled there,
Answer to ))
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continued ))  and proceed immediately into Virginia – search out where his lordship might be, what route he was taking, throw myself on his front, ascertain his force of every description, and lastly, to give the executive information, by express, from time to time, of these particulars.  I accepted the command because the occasion was urgent and important, and in the space of two hours, which I waited to give Governor Burke time to draw up my instructions and write two letters, one to General Muhlenburg & the other to Colo. Parker of Norfolk, or Princess Ann county, marched at the head of my party, with all the expedition the nature of the service would admit.  On this service I was gone about a fortnight, or upwards, my men and horses often suffering for want of food; such being the scarcity in Virginia, owing to the provisions marching and counter-marching of the enemy though that part of the country where my route lay; which, from the circumstances of the times and our ignorance of the movements of the British, was, of necessity a devious one.  At last I reached Swan’s point on James River opposite to old Jamestown, near to which I had marched before I got any intelligence of Ld. Cornwallis’s last movement from Portsmouth to Yorktown.  Waiting here for several days without a possibility of crossing the river (3 miles wide) for want of boats, and happening by mere accident to hear of the arrival of General Washington and Count Rochambeau with their respected suits at Williamsburg, where the Marquis La Fayette with his small army lay, whilst Count St. Simon had debarked his troops at old Jamestown, and were in full view of Swan’s point, where I was posted.  Having fulfilled the governor’s wished; as far as practicable, by frequently conveying to him such intelligence as I could procure of the condition of Ld. Cornwallis, and the situation of the combined forces, I withdrew from Swan’s point
Answer to ))
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continued ))  on James River, and returned home with my party; adding two months more service, to the tours already enumerated from the time I received my discharge from Genl. Butler in July.

I have indeed been, it may be thought, too prolix in drawing up this my declaration, but the occasion seemed to require it, and the rules and regulations adopted by the war department in regard to applicants for pensions under the late law of congress, I hope will justify it; being, as I am, desirous of giving every evidence of my revolutionary services, and all other satisfaction in my power; but especially to avoid every imputation or suspicion of imposition.
I hereby relinquish every claim whatever to a pension or annuity except the present, and declare that my name is not on the pension roll of the agency of any state whatever.
In corroboration of many of the foregoing statements I beg leave to refer to some original papers, lately in my possession, but as I am informed, was left, at the close of the last session of Congress, in the hands of the chairman of the committee on pensions in the Senate. viz. The commissions under which I acted for the several grades of offices I held – my discharge from the southern army – many letters from Genl. Butler, which made a part of our correspondence while I acted under his immediate orders – Governor Burke’s instructions to me when I took the command of the party of observation, already mentioned, together with the Governor’s letter to General Muhlenburg, which I could not deliver, &c.  These documents are now in
Answer to ))
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continued. )) the city of Washington where I just mentioned, if not transfer’d to the war department, where they will be most needed to establish the fact of my having been a revolutionary soldier & will show my standing as an officer.
Answer to ))
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ry – 6 ))  I never received a written discharge from the service while I acted as a private soldier.   

I received my commission of Major of the 4th battalion of North Carolina militia at Troublesome Iron works, 12 miles from Guilford Court house, from Abner Nash, governor of No.Ca., on the 22nd of March 1781; the governor then being in camp.

My commission, as Lt. Colo. of the same militia, I received from Genl. Butler at Ramsey’s mill on Deep river, he being authorised to issue it in the absence of the governor, who was not in camp there at all, dated about the last of March.

My commsion as Colonel commandant of regiment of mounted volunteers, I received from Genl. Butler at Hillsborough, but signed by governor Nash also, and dated the 22nd May 1781.
Answer to ))
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7 ))  I am personally known to General Jackson, the president of the United States; To John H. Eaton of the town of Franklin (where I now reside), late secretary of the war department; Robert P. Currin; Charles G. Olmsted; Doc &c Edward Breathet; Thomas Hardiman Clk of Williamson County Court; Robert C. Foster junr attorney at law, and many other respectable characters.  The hon. Thomas Stewart, judge of the judicial circuit; Randall McGavock clerk of the Supreme Court, and many more in this vicinity of whom would testify to their belief of my having been a revolutionary
Answer to ))
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continued ))  soldier; from traditionary accounts, and whom I have known for 25 years; but who are too young; and some of them lived in other states; to have had any personal knowledge of my revolutionary services.

Likewise John McNairy Esqr district judge of the Federal courts of Tennessee; Judge Overton; Colonel Robert Weakley also a revolutionary soldier, and formerly a representative in Congress from this Congressional district; Robert C. Foster Senr; David McGavock; The Honble Felix Grundy, a senator in Congress from this state; and the Honble John Bell a representative in Congress, from this Congressional district, besides a great many other names I might mention, living in this part of the state.  All of whom, were it necessary, would testify as above mentioned.  But, as to the old continental officers, my contemporaries, of whom there were 40 or 50, of the No. Ca. line when I came to this country, who were well acquainted with my services and my standing in civil & military life; they are gone, I believe, without a single exception, but I could readily innumerate them.
[signed] G. Dudley

Sworn to and subscribed the day and year aforesaid.

[signed] Thos. Hardimon, clk &c

We James H. Otey[?] a clergyman, residing in Franklin in the County of Williamson & State of Tennessee, and Edward Brother residing in the same County, hereby certify, that we are well acquainted with Guilford Dudley, who has subscribed and sworn to the above declaration; that we believe him to be about Seventy Seven years of age; that he is reputed and believed, in the…
[End of this document]

State of Tennessee  SS

On this 18th day of March A.D. 1839 personally appeared before the Honourable the Circuit Court for the County of Williamson in the state of Tennessee Anna Bland Dudley a resident of Franklin in the county of Williamson aforesaid aged seventy five years who being duly sworn according to law doth upon her oath make the following declaration in order to obtain the benefit of the provision made by the act of Congress passed July 7th 1838 entitled An Act granting half pay and pensions to certain widows.  That she is the widow of Guilford Dudley Deceased who was a Colonel in the Revolutionary War and who as she has been informed and believes in the spring of 1774 joined an independent Volunteer Company commanded by Christopher Dudley in the Town of Hillsboro in North Carolina and that the company in the summer of 1774 transferred themselves (the said Guilford Dudley being one) to the minute regiment of North Carolina.  That this regiment was about the ___ day of ___ in the years ___ was ordered to Elizabeth River near Norfolk where they (the said Guilford Dudley being one) remained until January 1776.  That this regiment was ordered in February 1776 against emergents in North Carolina and marched through Wake County Duplin County & and [sic] assisted in capturing provisions after the Battle of Moore’s creek and returned home shortly afterwards – the said Guilford Dudley being one.  That the said Guilford Dudley in 1780 [illegible] volunteer company under Captain Lockhart and marched across North Carolina in July 1780 to join General Caswell in North Carolina was placed under the command of Major Armstrong of the continental line and afterwards was attached to the regiment of commanded by Colonel Porterfield of the Virginia Line and was at the battle of Campden on the 16th day of August 1780 and carried Col. Porterfield who was wounded there from the field of Battle.  That said Guilford Dudley acquired[?] a Majors commission 22nd March 1781 and a commission as Lieutenant Colonel signed by General Butler March 30th 1781 and was at the battle of Hobkirk’s hill 22nd April 1781 and commanded a regiment in Chatham and other counties against Fanning in May and June 1781under the orders of General John Butler and in June 1781 compelled Fanning to disband his troops.  He was in August 1781 ordered by the Governor of North Carolina and marched on a reconnoitering expedition into Virginia.  The said Anna Bland Dudley doth upon oath further states that she is unable to give a more particular detail of the services of the said Guilford Dudley in the revolutionary war the several periods of services and of his associates in arms than the above.  She knows of no one now living by whom she can prove them – she refers to the Declaration of the said Guilford Dudley and the proof furnished by him which was made and taken by him under the act of Congress of 1832 to the end that he might obtain a pension under that act all of which as she is informed and believes is on file in the Pension offices in Washington and all of which to the best of her knowledge and belief is true.  She has no documentary evidence of the grade or services of said Guilford Dudley but she is informed such once existed.  That said Guilford Dudley some years before his death memorialized Congress for indemnity for property of his taken and applied to publish use during the Revolutionary war and the documentary evidence was submitted to the committee on claims of the Senate or House of Representatives.  That said evidence as she has been informed has never been [illegible] by said Guilford Dudley or any other person on his behalf.  She cannot state whether they are in existence or not and if in existence in what office at Washington nor can she describe said documentary evidence.  That said Anna Bland Dudley doth on oath further say that Guilford Dudley died in said Town of Franklin on the 3rd day of February 1833 leaving her his widow, and that she has never married since and that she is still his widow, she further says that said Guilford Dudley applied for a pension under the Act of Congress of 1832 as aforesaid and obtained the pension as will appear as she is informed in the records of the pension office – but the certificate granted to to [sic] the said Guilford Dudley is not in her possession but has been returned as she has been informed to the pension offices.  She further says that at the death of said Guilford Dudley there was a part of the pension granted to him as aforesaid is arrear and unpaid which she as widow as aforesaid under the said act of 1832 drew and received from The Pension agent at Nashville on the 11th of April 1833 she refers to the power of attorney and accompanying proof to enable her to draw said arrears all of which she is informed is in the pension office in Washington City.  The said Anna Bland Dudley on oath further declares that she was married to said Guilford Dudley in the Town of Halifax in the State of North Carolina on the 23rd day of May in the year (1784) seventeen hundred and eighty four.  That her husband the said Guilford Dudley died on the 3rd day of February in the year 1833that she was not married to him prior to his leaving the service but the marriage took place previous to the first of January (1794) seventeen hundred and ninety four viz. at the time above stated.  She further says and declares that she has caused diligent search to be made in the county where she was married for some record evidence of her said marriages but she informed that after diligent search therefore that no such evidence could be found.  She further declares that to the best of her knowledge and belief there is no record of her said marriage of the time of it except the family record kept by said Guilford Dudley in his lifetime in a very large family Bible which has been in possession of her the said Anna Bland Dudley ever since the death of said Guilford…
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